

LA:SENYERA:FEDERÀL

PORTA-VÈU DE LA JOVENTUT REPUBLICANA FEDERAL

Any III

REDACCIÓ Y ADMINISTRACIÓ

August, 14, baixos

No respondem dels articles firmats.

Tarragona 16 de Abril de 1909

PREUS DE SUSCRIPCIÓ

Catalunya y Nacions ibèriques,

trimestre.

Extranger:

Nom. 80

1'50 ptas.

2'00 »

Comitè Republicà Federal de Tarragona

Se convoca a tots els socis a la Junta general extraordinaria que tindrà lloc el vinent dissapte, 17, a les nou y mitja de la nit pera tractar de les properes eleccions municipals.

De no reunir-se majoria se celebrarà de segona convocatoria el diumenge a les tres de la tarda.

Tarragona 13 Abril 1909.
—Per A. del C. F.—El Secretari, M. Bonachí.

Del Mestre

No cejamos

Es donosa la manera como algunos discurren. «Vayamos á la República, dicen; prescindamos de adjetivos. Las teorías, las diferenciaciones de escuela están de sobra. Ante lo principal, dejemos lo accesorio. Hay hasta carencia de patriotismo en no plegar todas las banderas ante la de la República.»

Por de pronto no se oye esto sino en boca de hombres descreídos que ayer sostuvieron con calor nuestros salvadores principios y después los abandonaron, nada celosos de su nombre, sedientos sí de poder y de fortuna. No se lo oye de seguro en boca de los que han seguido firmes en las doctrinas que antes del 3 de Enero constituyan el dogma republicano. Tienen aquéllos, hace ya mucho tiempo, plegada y aun escarnecida su antigua bandera: ¿qué extraño es que nos quieran hacer complices de su apostasía? Somos para ellos los federales un espejo en que ven constantemente las manchas de su conciencia; querían que manchásemos también la nuestra para que e espejo desapareciera.

Hablan esos hombres de lo accesorio y lo principal, y quisiéramos que nos dijeran qué es á su juicio lo principal y lo accesorio. ¿Es lo principal la República? No; las Repúblicas pueden ser tanto ó más detestables que las Monarquias. Lo serán, y no podrán menos de serlo, siempre que no empiecen por destruir la omnipotencia del Estado; siempre que no aseguren sobre bases sólidas la libertad y la autonomía de todos los grupos de que la nación se compone; siempre que como dijo Salmeron, la vida que hoy va del centro á la circunferencia, no parta de la circunferencia, al centro. Esto, es-

to es lo principal; lo accesorio es la República.

Hay un principio fundamental en la revolución que inició Francia el año 1789 y España en 1808.

Este principio es la libertad. Grupo que no la goce es abierta negación de ese principio, que no sería tal si no fuese aplicable á la vida de todo ser humano. En virtud de este principio, nadie tiene derecho á negar la autonomía de las naciones; nadie tampoco á negar la de las provincias y los pueblos. Y así como las naciones, si un día llegasen á formar un grupo superior, no por esto perderían ni su personalidad ni su autonomía no pueden haberlas perdido dentro de cada nación las provincias y los pueblos que las constituyan.

Es locura pretender que pleguemos la bandera: queremos y querremos siempre la federación y la República.

Les eleccions municipals

y l'arcalde de Tarragona

En la sessió del Congrés del dia 3 del present mes el nostre estimat amic y Director D. Juliá Nougués dirigi al ministre de la Gobernació la següent pregunta:

El Sr. NOUGUES: Mi pregunta es de urgencia porque, según lo acordado á primera hora de la sesión de hoy, va á haber diez días de vacaciones, y yo deseo que durante ellos el Sr. Ministro de la Gobernación tenga la bondad de proporcionarme una serie de datos de gran importancia para una interpelación que anuncio para cuando se reanuden las sesiones de Cortes. Y los datos son: el número de concejales que quedan de cuando se verificaron las elecciones y se constituyeron los Ayuntamientos de España definitivamente, hará muchos años, seis ó siete, yo no recuerdo la fecha, pero fué antes de todas esas innumerables prórrogas. No quiero ese dato de toda España porque eso sería un trabajo improbo, que además no aumentaría la fuerza de mi argumentación, sino sólo de las cabezas de los partidos judiciales y de las capitales de provincia.

Y al mismo tiempo que anuncio á S. S. esa interpelación, le hago una pregunta, que es la siguiente: ¿se va prorrogar, ó á ampliar (no sé qué palabra emplear por que todos los nombres se han dado á esas tres leyes que en las Cortes se han hecho) el plazo para la convocatoria de las

elecciones municipales que deben celebrarse el dia 30 de Junio de este año?

Yo supongo quo S. S., como Ministro celoso y diligente, habrá hecho números, y habrá visto que dados los términos en que va discutiéndose la ley en el Senado, y aun prescindiendo de eso, y suponiendo que hoy fuera aprobada toda la ley de Administración local, y nombrada la Comisión mixta que es necesaria por las modificaciones introducidas por el Senado, y dando por hecho que en una semana (estamos á 3, hay diez días de vacaciones), para el dia 25 quedara sancionada por la Corona la ley de regimen local, y dados los términos que ésta y la nueva ley Electoral establecen, teniendo además en cuenta lo del voto corporativo, habrá S. S. visto que es materialmente imposible que el dia 30 de Junio se verifiquen las elecciones municipales.

Y yo pregunto á S. S.: ¿se van á aplazar nuevamente las elecciones municipales con otro plazo de seis ó ocho meses, ó por tiempo indefinido basta que se apruebe la ley de regimen local? ¿Se van á verificar esas elecciones con arreglo á la ley antigua ó á la nueva? ¿Qué se va á hacer?

Esta es una pregunta que se formulan todos cuantos en política intervienen, y yo no la hago á humor de pajas; porque me he pasado un dia y otro dia, un mes, viendo que en la capital de mi provincia está funcionando y ejerciendo de alcalde persona que no merece serlo de Tarragona que no tiene la dignidad necesaria para ostentar ese título, como si S. S. me obliga á ello demostraré plenamente, y yo he ido aguardando pacientemente á que se implante la nueva ley y se verifiquen las elecciones para que saliera del Ayuntamiento esa persona. Pero si indefinidamente y sin saber hasta cuándo voy á soportar ese alcalde, si S. S. no me da esperanzas de que muy pronto vamos á tener elecciones y á sacar de la Alcaldía á esa persona yo haré lo que daba. Porque crea S. S. que en el mismo caso que yo estorán muchísimas provincias y Municipios de España, porque ya no deben quedar ni los restos de aquellos primitivos concejales que nombró la última vez el cuerpo electoral.

El Sr. Ministro de GOBERNACIÓN (Cierva): Pido la palabra.

El Sr. VICEPRESIDENTE (Prado y Palacio): La tiene S. S.

El Sr. Ministro de la GOBERNACIÓN (Cierva): Con el mayor gusto traeré á la Cámara los antecedentes

que S. S. ha pedido; no sé el tiempo que se necesitará para poderlos reunir, pero con toda diligencia procuraré que se traigan. En cuanto al fondo de la pregunta de S. S. yo me he de limitar á decirle que hay una ley, por virtud de la cual las elecciones municipales, la renovación de los Ayuntamientos, quedó aplazada hasta un mes después; es decir, que había de tener lugar dentro del mes siguiente al dia en el cual se pusiera en vigor el nuevo censo y estuvieran concluidas todas las operaciones preliminares de una elección, sin que pudiera rebasar la prórroga del 30 de Junio, al parecer. Esta es la ley, y mientras sea ley, nosotros habremos de cumplirla.

Yo no puedo decir otra cosa á S. S.

El Sr. NOUGUES: Pido la palabra.

El VICEPRESIDENTE (Prado y Palacio): La tiene S. S. para rectificar.

El Sr. NOUGUES: ¿Se han terminado las operaciones del censo electoral? (El Sr. Ministro de la Gobernación: Tengo ya la comunicación de la Junta Central del Censo diciendo que sí). ¿De modo que S. S. el Gobierno, está dispuesto á cumplir la ley? Porque ya solo depende de la voluntad del Gobierno. (El Sr. Ministro de la Gobernación: No es solo que estemos dispuestos, sino obligados á cumplirla.) ¿De modo que según esa ley, antes de 30 de Junio se convocarán elecciones municipales? (El Sr. Ministro de la Gobernación: Nosotros cumpliremos la ley.) La ley señala como máximo la fecha del 30 de Junio, un mes después de aprobado el censo; de modo que S. S. que tiene ya en su poder el oficio de la Junta Central, dentro de un mes convocará esas elecciones. Consta así? (El Sr. Ministro de la Gobernación: Consta que nosotros cumpliremos la ley).

El vot obligatori

Heus aquí's articles de la nova llei electoral de 1907, relatiu al vot obligatori:

Artículo segundo. Todo elector tiene el derecho y el deber de votar en cuantas elecciones fueren convocadas en su distrito.

Quedan exentos de esta obligación los mayores de setenta años, el clero, los jueces de primera instancia en sus respectivos partidos y los notarios públicos en el territorio del

Colegio notarial donde ejerzan sus funciones.»

Art. 84. El elector que «sin causa legítima» dejare de emitir su voto en cualquier elección efectuada en su distrito, será castigado:

Primero. «Con la publicación de su nombre», como censura por haber dejado incumplido su deber civil, y para que aquella se tenga en cuenta en la carrera administrativa del elector castigado, si tuviera esa carrera; y

Segundo. «Con un recargo del 2 por 100 de la contribución que pague al Estado, en tanto no vuelva á tomar parte en otra elección.

Si el elector percibiese sueldo ó haberes del Estado, provincia ó Municipio, «perderá durante el tiempo que corra hasta una nueva elección, un 1 por 100 de ellos»; transfiriéndose esta porción á los establecimientos de Beneficencia que existan en el término municipal, y distribuyéndose por igual entre ellos.»

En caso de reincidencia, además de las penas anteriores, el elector quedará inhabilitado, hasta que tome parte en otra elección, para aspirar á cargos públicos electivos ó de nombramiento del Gobierno, de la Diputació provincial ó del Municipio, y para ser nombrado para estos cargos durante el mismo período de tiempo.

Art. 85. Para todo destino público será requisito indispensable, en los mayores de veinticinco años, exhibir la certificación de haber ejercitado el derecho de sufragio en la última elección verificada en su respectivo distrito electoral ó certificación de no ser elector, ó de estar exento de la obligación de votar ó de haber justificado la omisión de voto ante la Junta correspondiente.

Las Juntas municipales, y en su defecto las provinciales, expedirán las certificaciones de esta clase que les fueren pedidas con referencia á las listas de votantes y á las pruebas presentadas ó antecedentes de pública no oriedad en sus respectivos casos.

Dejuni...?

Ha passat ja la temporada coneguda de l'element catòlic per quaresma.

A molts exercicis han d'amotllarse els que volen seguir la al peu de la lletra, essent un dels principals el conegut per dejuni. ¡Dejuni! Paraula que sols el sentir-la articular espanta á tot deseredat de la fortuna, ja que ella preconisa un demà nobulós, trist pesat... ¡Qui no pensa en lo dejuni forsos en cas de faltar-li la feina, mercés á la qual pot donar un més de pa als seus tendrers fills!

¡Qui no pensa que, degut al desequilibri social, cas de sofrir una enfermetat han de estar en dejuni forsos tots els sers de la seva família! Pero'l dejuni qu' ens serveix de base pera emborrinar aquestas cuartillas no es aquest, no; es aquell dejuni que consisteix en no menjar carn en dies senyalats, y es en això en lo que

apoyan las seves prédicas els fervents catòlics, essent de pas l'atentat més gran que poden inferir a la miseria que domina en les llars dels elements obrers.

Si, atentat a la pobresa es el fet de predicar y practicar el dejuni menjant riques viandas que, pel sol fet d'esser de peix, ja creuen cumplir en tan sagrada missió aquells bons catòlics.

Lo mellor dejuni que podrian fer seria el donar aquellas viandas a n'els obrers menesterosos —que com ells tenen igual dret a la vida— y donarien una prova de son catolicisme.

Al propi temps, ja que diuen que tots som germans, lo lògic seria que las seves cuantiosas riquesas las repartissin a n'els que, produint tot, res poseeixen, y això seria una prova palpable de la veritable germanor que diuen professar.

A que no acceptan aquest concell, en prova de son bon catolicisme?

Pera fer bonas obres cal predicarlas am l'exemple; que ho fós sin aixís en pràctica y aplaudirén acció tan noble y desinteressada.

De lo contrari opinarem com deiam avant, de que lo que fan es atentar contra la pobresa y això desdiu de esser bon catòlic.

JOAN TORRENT.

En el Centre Federal

Conferència en R. Homedes Mundo

La segona de les conferencies de la tanda que's donen en el nostre hostatje social, va anar a càrrec de nostre estimadíssim amic En R. Homedes Mundo, Vis-president del Centre Federal, el qui va tractar de «L'obra den Rizal.»

Després d'unes breus paraules del president de l'acte Sr. Brú Ferrer, passa el Sr. Homedes a desenrotillar el tema de sa conferència.

Comensa relatant varis héroes sacrificats per defensar sos ideals de reivindicació pera'ls oprimits, pera deduir-ne que'n Rizal, que professava unes doctrines tot amor pera'ls humils, fou també una víctima de la reacció per predicar la virtualitat dels seus ideals.

Ab hermoses parrafades fá una extensa biografia den Josep Rizal y estudia detingudament sa obra ciutadana.

En el claustre matern ja devia ovari en Rizal els dolors de sa patria y, com fatal llei de rassa, nasqué trist al veure les vexacions de que eren víctimes els infelissos ïndics, considerats com una rassa migrada, com si les rasses orientals no poguessin crear homes ab les mateixes sensibilitats que les europees!

Després de doctorarse en Filosofia y Lletres y en Medicina, se traslladà a Espanya, mes senyalat ja com a home perilós, els frares, monopoliadors del terreny filipí y àrbitris de vides y d'hisendes, s'encarregaren de vigilarlo.

El talent den Rizal pot apreciarse pels fruits dels seus estudis. Fou un gran enciclopèdic y un eminent lingüistic (posseïa a la perfecció moltes

llengües活潑的and古舊的); fou un poeta inspiradíssim y un publicista aventatjat, deixant escrits dos llibres, «Noli me tangere» y «El filibusterismo», en els que hi ha retratada tota l'ànima del poble filipí, y feren l'efecte d'un nou evangeli, les humanes Taules d'una llei que regulaven els drets de l'home y en les que'l assedegats ïndics begueren sanes doctrines, obrant el màgic poder de fer reviure an aquell poble dormit en un passat vergonyós, y feren rebrostar una sobtada primavera.

Retornà en Rizal a Filipines y passà la vida retirat a Calamba. Caillé son cor davant les vexacions de que eren víctimes sos campàtrics, pero no sens recriminar-ho interiorment. En el silenci d'una vida austera laborava l'obra de reivindicació, preparant el somniat demà.

Menciona'l Sr. Homedes varis pensaments den Rizal, que tradueixen fidelment son modo de pensar.

S'extén el Sr. Homedes estudiant a Rizal com a pensador y com a humanista ab frases belles y correctes.

Bastá que una mà traïdora coloqués en sa maleta proclames contra'ls frares, pera constituir prou delicte pera ésser deportat a Dapitán. Quatre anys després, y a punt d'embarcar pera Cuba, va estallar el Katipunang, com'è revolucionari, essent senyalat Rizal com un dels capitostos de l'intent de rebel·lió. Desembarcata a Barcelona, de pas pera Cuba, fou empresonat en el castell de Montjuic y pocs dies després retornat pres a Manila, essent condemnat a morir fusellat per l'espatlla, com traïdor a la Patria.

La nit del 29 de Desembre de 1896, Rizal fou posat en capella y a l'ende-mà fou fusellat.

Llegeix el conferenciant l'hermosa obra «A Filipines», escrita poques hores avans de morir, y la comenta molt acertadament.

Acaba sa tasca el Sr. Homedes dedicant varies parafades d'elogi y d'admiració pera En Josep Rizal.

Un esclat urànim d'aplaudiment ressonà en la sala d'actes del Centre a l'acabar el nostre apreciat correli-gionari y tots els concorrents passaren a saludar y a felicituar al Sr. Homedes Mundo per sa ben encertada tasca.

Vagi també pera'l nostre amic la felicitació de LA SENYERA FEDERAL.

Mirant a Crist en la Creu

Lo poble ab potesta veu sortida dels fons del cor deu protestar ab vigor del cadafalc y la creu. Tindre sempre al butxí deu com instrument de tortura; més deu estimà ab dolçura la Llibertat sacrosanta, convertint l'odi qu'espanta en la pau qu'és l'hermosura.

VENERAND SOLANELLES.

Riudecols.

De teatres

Centre Federal

El programa que s'anuncia pera'l próxim diumenge en la nostra societat, es escullit.

Se posarà en escena el bonic quadro dramàtic en un acte «El Mas Ferrer», el xistós monòlec «Peripecies d'un paragües» y després se verificarà l'estrena del passatemps cómic en un acte «A cal doctor Espatllabóns», del que n'es autor ustre estimat amic el jove soci d'aquest centre En Rossend Mélih.

Acabarà la vetllada ab un ball de societat.

Plecs y esquinsades

Be, si, La Cruz podrá dir lo que vulgui, pero com mes mentides digui, mes s'acreditarà y guanyarà mes prompte la gloria del cel.

Deia La Cruz:

«La procesión estuvo más de una hora desfilando por delante del Palacio Arzobispal; y para que se tenga una idea de lo concurreda que fué diremos que cuando el piquete pasaba por frente al Municipio, la cohorte romana llegaba a la calle del Cos del Bou.

El orden resultó perfecto, y el gentío enorme, siendo muchísimos los forasteros que vinieron para presenciar esta nuestra procesión, una de las más solemnes que se hacen en España.»

Persones que lo meteix van a presenciar una professió que l'enterro de Carnestoltes, ens autorisen pera dir que, rehotje en mà, no passà de tres quarts la duració de l'acte religiós.

Persones que lo mateix formen en una professió que en l'enterro de la Sardina, ens autorisen pera dir que no es veritat que desde la Plaça de la Font se pogués veure alhora, el comensament y l'acabament de la professió.

En quant a la molta gent, ja sab La Cruz y tothom que en actes gratuïts y agradables a la vista, sempre s'hi veuen concorreguts y hi ha molts curiosos a presenciarlos.

Y en quant a que es la professió de Tarragona, «una de las mas solemnies que se hacen en España», potser si que té ráo, pero no ns negarà ni La Cruz ni ningú, que la nostra es la capital de província d'Espanya en que potser hi ha mes miseria de totes.

Al calendari prompte haurà de fershi una nova correcció.

Agafig el Diari del barrot del diumenge y veurán com aquell dia en teniem 10 del mes. Nosaltres y tothom estavem creguts que aquell dia'n teniem 11.

Tant adelantats que volen ser els liberales den Cañellas y teniu, viuen un dia retrassats.

Sortien el dissabte de Pasqua les tipiques y tradicionals caramelles a alegrar-nos el cor ab els cants de primavera.

Pero avans, a la tarda del mateix dissabte, un respectable nombre d'aprenents de capellà va anticipar-se a les colles chorals nocturnes, y les riberes del Francolí foren testimoniis dels esplaïs del cor d'aquella joventaila, que ab veu masclé y segura engega als quatre vents aquelles patriotiques estrofes,

«Catalunya comtat gran ob que t'ha vist tan rica y plena sense mancar-hi els consegüents ebons cops de fals!»

Un amic nostre ens diu—y potser té tota la raó—que desde que l'Orfeó Tarragoní celebra les ensaigs en el local del Patronat del obrero, hi ha a Tarragona mols mes entusiastes pel cant, ja sigui aquest llatí, ja de la nostra terra.

Hi haurà analogia entre una cosa y altra? No ho sabem.

Lo que si recordém, y això no ho oblidem pas en molt temps, es que l'Orfeó Tarragoní ha guanyat mil y un aplaudiments sempre que en sos concerts ha deixat sentir les estrofes sempre valentes del popula: himne:

«Fills de la terra catalana

avaus morir qu'ésser esclaus...»

Això ningú ens ho desmentirà perque... està en el record de tots els tarragonins.

El diari del barrot, quin actual director ho ha sigut de varies revistes literaries redactades en català, escriu en un solt «camarelles» per caramelles, quin es aquest el verdader mot de les colles can- taires de Pasqua.

Un altre dia podrien consultar avans els autorisats parers den Malé o den Brell, que'n materies pedagògiques y filològiques son uns trumfos, y així s'evitarien donar gat per llebra als sens lle- gídors,

Els policies de la nostra ciutat, tenen un nas que, a saberho, qualsevol Terra- nova els hi envejarà.

Les persones que a dos quarts d'onze del dimars al vespre transitaven per la Rambla, varen rebre un susto ben gros, al veure a un parell de policies corrent desesperats pel mitj del passeig. Què passa? tothom se preguntava.

Què passava? Res anormal. Que les nos- tres orfeonistes sortien d'ensaïjar del Patronat y les policies se creien que al me- nos hi havia set morts.

Per lo actius y diligents, se mereixen una part del premi Nobel.

Las caramellas anaren a cantar per la passada Pasqua en alguns llocs que pas- saren inadvertits per la majoria dels ta- ragonins.

Nosaltres els farém present dels llocs y cançons que diuen que varen cantar.

La música no li posém perque ja es prou coneguda.

Sota els balcons d'aquell marqués qual nom te molta semblansa ab el soroll de portes rovellades van cantar:

Anda vè y dile al alcalde que diga al governador

que ells dos que son tan bons trumfos pera fer les eleccions

que's preparin pera rebret el mico del dia dos.

Devant de la casa gran entonaren aquella cansó que diu:

Al espejo al salir me mire y mi busto a mi gusto al lívi tot pensant vaya un goig que faré ab la creu que'm van dar per lluir

Y en la tartaneta pujant del serralló ans d'arribá a puesto

me va dir un payo

Pep! Pep!

Alsa noi are si que vas maco ont vas tan mudat

semblés aquell que porta les trampes de cá la ciutat

Jo al sentirlo casim encenia pero vaig pensar:

Es mellor que t'aguantis y callis si es perd una nata deu sab ont fa cap.

Quant ja anaven a retiro varen cantar al extrem mes apartat de la població allo de

Yo soy la maquinista del amor d'un tren que va quebrar

y ab els rails que quedaran mitj colgats vaig fe un negoci gran.

Lo plom y les calderes pera'l pou son ma especialitat y venc per bones sumes lo que a mí me costa quatre rals.

Ens varem cansar de copiar y plegarem el ram.

Per aquest any ja n'hi ha prou.

A la Pobla de Mafumet varen celebrar dies enrera, un miting de Propaganda els radicals de aquesta capital y els de Rens. El Consecuente, al ressenyar els discursos pronunciats, fa resaltar en els mateixos un espri de federalisme que mal encaixa ab els qui tenen per amo al ilustre proscrito allende Amèrica.

Ves a qui se li acut citar al Mestre Pi y Margall tenin tant belles coses pera dir pronunciades per D. Alejandro! Jo d'ell, al seu retorn us castigava per discolors; co-

neix el panyo y sab que, bons deixebles d'el, prediqueu lo que mes lluny teniu del pensament.

¿No es verdad Jean Espill y demás eximios oradores?

Mestre Santiago estarà d'enhorabona, puig que's tracta de representar, pera'l proxim dia 18 per tot Espanya y a la mateixa hora, l'obra satírica «La Merienda fraternal.»

El paper de D. Prudencio, no l'interpretarà ningú tan bé com el propi interessat, y com resulta que aquest no podrà pendre part en cap representació, per ara, potser l'obra estiguï poc ensajada y no tingui l'exit que mereix.

Mestre Santiago cobrà un grapat de pessetes per drets de representació.

Que profitin.

que la Secció de Propaganda del Partit federal venia celebrant els diumenges

Pera les vinentes eleccions sembla que s'presentaran diverses candidatures.

En el vinent nombre y ab mes certesa podrém parlar d'aquest asumpto.

Per un olvid involuntari al resenyar la reunió preparatoria del Homenatje a Guimerà deixarem d'esmentar entre els oradors que hi prengueren part al nostre particular amic En Josep Iborra qui en nom de la «Agrupació Foment de la Sardana» llegí un ben escrit treball alusiu al acte.

Serveixi de descàrrec el present solt y prengui l'amic Iborra aquesta sincera manifestació com a paga del nostre descuit involuntari.

El ball celebrat el dia de Pasqua en el Centre Federal y amenosit que fou per les gralles «Els joves de Roda», se va veure animadissim com aixis ja s'esperava.

Al plà de la Catedral, el dia de Pasqua, al mitg-dia, la aplaudida «Cobia tarragonina» fitocà varies sardanes, que foren ballades per molts entusiastes de la dansa nacional catalana.

Hem rebut lo nombre de Febrer de Catalunya Agrícola, que s'occupa dels següents assumptos: Mas Villarej, per el Director.—Poda de la vinya (acabament), per Joan Bulbena y Estrany.—Sindicat, per Esteve Poch.—Probes del tren Zulueta, per Isidre de la Plana.—Els adobs Químichs, per Isidre Llauradó.—La defensa contra les pedregades, per H. S.—Ensenyansa agrícola.—Crónica.—Correspondencia.

Imp. de E. Pamies, Euié. '51.

LA EDUCACIÓ LAICA

Escala de 1.^a Ensenyament

S'admeten recomenats y externs.

Ensenyansa científica y racional.

Reforma de lletra y preparació pera el Batxillerat.

Rebo leto, 4, baixos

SE VENDE

Una viña con casita y cisterna á dos kilómetros de esta ciudad.

Informarán en esta imprenta.

Informe d'en Juliá Nougues

en la causa d'en Pere Redón

(Notes taquigràfiques preses per En Josep Cuchillo).

«Excmo. Sr.:

Me será permitido empezar el informe que he de pronunciar en la tarde de hoy, saludando afectuosamente como compañero á los distinguidos magistrados que á uno y otro lado del digno Presidente, á quien en otras ocasiones he tenido el honor de saludar en esta Sala, se sientan en este Tribunal; haciéndolo extensivo al digno representante del Ministerio público. Y permítame la acusación privada que recoja yo, el menos indicado, ya que no soy abogado del Colegio de Tarragona más que en determinadas circunstancias y devuelva en nombre de los colegiados el saludo que les ha dirigido.

Comprenderéis todos la situación en

que se encuentra mi ánimo, que no es ciertamente el de la acusación privada ya que no he venido á sustituir á un compañero, ni á un maestro, y estos títulos honrosos, le han permitido desembarazarse en su desenvoltura de orador. Me ha traído aquí una amistad íntima, entrañable; defiendo al amigo, al hermano; defiendo al que no estorba; y á estas circunstancias habré de sobreponerme, si por torpeza de frase tal vez de la defensa, no del letrado, sino del amigo fueron algunas palabras incorrectas, algo ofensivas, no lo entiendan en forma alguna así para ninguna persona; será hijo del entusiasmo por el que está en este banquillo á quien considero como uno de los hombres más honrados de Tarragona.

No se trata de un caso político, decía la acusación privada, y decía bien; sino de que de algún tiempo á esta parte principalmente en Septiembre de 1907, por la prensa unas veces, por los concejales otras, amigos ó enemigos se surraba que en la Casa Capitular se habían cometido ciertas inmoralidades;

y algunos concejales celosos del buen nombre del Municipio, deseosos de que se aclare la nebulosidad, hicieron denuncias en sesión pública que tuvieron muy poco resultado; no ciertamente porque no se probaran algunas de ellas, sino por qué han quedado por resolver, y en estas condiciones el dia de la sesión memorable á que aquí nos hemos referido, había de darse cuenta de un dictámen que en una de las sesiones anteriores se había acordado.

¿Qué había pasado en aquella sesión anterior? Un señor concejal presidia la sesión y no de propósito sino por que el Sr. Prat estaba accidentalmente en uso de licencia; y por aquel tiempo fué cuando fueron denunciados aquellos abusos; una diferencia de mil y pico de pesetas; esto es cuestión de detalle y no implica, pero el hecho cierto, el hecho positivo fué, que el Ayuntamiento en sesión pública, en uso de su libérrima voluntad, nombró una comisión compuesta de tres concejales, los señores Redón, Perulles y Guasch que les encargó, no el alcalde presidente que como

es sabido tiene el derecho de hacer delegaciones en favor de los concejales para determinados asuntos, sino el Consistorio en pleno, por unanimidad, acordó, en vista del clamoreo de Tarragona, que hicieran cuantas investigaciones tuvieran por conveniente dentro y fuera de la Casa Capitular, usando de todos los medios, buscando datos en los archivos municipales y que en la sesión segunda (el viernes siguiente) diera cuenta de su cometido la comisión ante el Municipio.

No se trataba de un dictámen vulgar que por ministerio de la Ley debe ir á una de las comisiones; si, trataba de un dictámen, de un expediente, de algo que fuera como averiguación de ciertos hechos.

El Ayuntamiento nombró á los señores Redón, Guasch y Perulles. Y por más que este señor aquí no ha sabido qué contestar, contestó á preguntas de esta defensa que era cerrajero, que entiende en maquinaria y no por otra cosa designarian á ese señor. Naturalmente que no es el concejal señor Perulles un orador ni hombre que escriba con faci-

